
پرسش ۴۴۷: احکام طهارت و نماز کسی که سکته مغزی کرده است؟ 

السؤال/ ٤٤٧: بسم الله الرحمن الرحیم. 
اللھم صل على محمد وآل محمد الأئمة والمھدیین وسلم تسلیماً. 

السلام علیكم ورحمة الله وبركاتھ. 

سؤال/ ۴۴۷: بسم الله الرحمن الرحیم. 
اللهم صل علی محمد و آل محمد الأئمة و المهدیین و سلم تسلیماً. 

سلام علیکم و رحمة الله و برکاته. 

سـؤال حـول وضـع أبـي الـعبادي.. أصـابـت الـوالـد جـلطة دمـاغـیة أثـرت عـلى جھـتھ 
الیسـرى، فـھو لا یسـتطیع الحـركـة فـأثـر ھـذا الـحال عـلى وضـعھ النفسـي كـثیراً، فـكان 
الـتالـي: لإصـابـتھ الـسابـقة بـمرض الـسكري فـھو كـثیر الـتبول قـبل إصـابـتھ الأخـیرة 
وعـندمـا أصـیب ھـبطت نفسـیتھ إلـى أن أصـبحنا نسـتخدم لـھ الـحفاظـات؛ لأنـھ لا یـعلم 
مـتى یـتبول، فـعندمـا یـكثر الـبول فـي الـمثانـة لا یسـتطیع السـیطرة عـلیھ، وھـذه الـحالـة لا 
تـتطابـق مـع حـالـة المسـلوس الـذي یـعلم مـتى یـتبول، فـوالـدي فـاقـد لـحالـة الـشعور بـوقـت 
الـتبول تـقریـباً تـمامـاً، فـما ھـو تـكلیفھ فـي ھـذه الـحالـة؟؟ أھـو الـتیمم، أو الـوضـوء كـما 

في المسلوس، أم ماذا؟ 

سـؤال مـن در مـورد حـالـت عـبادت پـدرم اسـت، پـدرم دچـار سکته مـغزی شـده و بـر سـمت 
راسـت وی اثـر گـذاشـته و ایشان نمی تـوانـد حـرکت کند و این حـالـت بـر وضـع  روانی وی تـاثیر 
بسیاری داشـته اسـت، نتیجه اش این شـده اسـت: بـه خـاطـر ابـتلای سـابـق وی بـه بیماری 
قـند و قـبل از این ابـتلای اخیر وی زیاد ادرار می کنند و هـنگامی که دچـار گـردید (سکته 
مـغزی) حـالـت نـفسانی وی خیلی پـایین آمـد بـطوری که مـا مـجبور بـه اسـتفاده از وسـایل 
حـفاظـت کننده بـرای وی شـدیم چـون او نمی دانـد، چـه مـوقعی ادرار می کند، وقتی که 
ادرار در مـثانـه زیاد می شـود، نمی تـوانـد بـر آن تسـلط پیدا کند، و این حـالـت بـا حـالـت عقلی، 
که می دانـد چـه مـوقعی ادرار می کند، تـطابـق نـدارد، و پـدرم تـقریباً بـه صـورت کلی زمـان 



ادرار نـمودن را درک نمی کند، تکلیف او در این حـالـت چیست؟؟ تیمم، یا وضـو همـان طـور 
که بی عقلی باید چنین کند تکلیف او چیست؟؟ 

والأمـر الآخـر: إن الـوالـد لـدیـھ مـشكلة فـي الـصلاة، فـھو كـثیر الخـطأ، إذ أنـھ لا 
یـركـز ولـربـما تـكلم مـع الأطـفال أثـناء صـلاتـھ ویـتممھا. الأمـر الآخـر إنـھ ینسـى عـدد 
الـركـعات، وأیـضاً عـدد السجـدات فـلربـما سجـد مـرتـین أو ثـلاث، وھـو شـدیـد الـحساسـیة 
ولا یـقبل إذا قـلنا لـھ إنـك أخـطأت فـیھا، فـما ھـو تـكلیفھ بـالـصلاة، وأیـضاً تـكلیفنا تـجاھـھ 
بـالـصلاة وأفـعالـھا؟ أرجـو مـن الله أن یـكون الـرد سـریـعا؛ً لأنـنا لا نـعرف تـكلیفھ ولا 

تكلیفنا، ونحن الآن نستعمل التیمم لھ لأداء الصلاة. 
المرسل: أبو علي - العراق 

مسـئله دیگر: پـدرم مشکلی در نـماز دارد، اشـتباهـاتـش در نـماز زیاد اسـت، بـه  این خـاطـر 
که او تـمرکز نـدارد و چـه بـسا در وسـط نـماز بـا کودکان سـخن می گـوید و نـمازش را بـه اتـمام 
می رسـانـد. قضیه بـعدی این که  ایشان تـعداد رکعات را فـرامـوش می کند، و هـم چنین تـعداد 
سجـده هـا، چـه بـسا دو الی سـه بـار سجـده می کند، و حـساسیت زیادی دارد و اگـر بـه او 
بـگوییم که در نـماز اشـتباه نـمودی، سـخن مـا را قـبول نمی کند، تکیف او در نـماز چیست، 
هـم چنین تکلیف مـا در قـبال نـماز و کارهـای او چیست؟ از خـداونـد امید دارم که پـاسـخ 
ســریع داده شــود؛ چــون مــا تکلیف او و تکلیف خــود را نمی دانیم، و الان مــا بــرای اداء 

نمازش برای او تیمم می کنیم. 
فرستنده: أبو علی - عراق 

الجواب: بسم الله الرحمن الرحیم 
والحــمد � رب الــعالــمین، وصــلى الله عــلى محــمد وآل محــمد الأئــمة 

والمھدیین وسلم وتسلیماً. 
جواب: بسم الله الرحمن الرحیم 



و الحـمد لـله رب الـعالمین، و صلی الـله علی محـمد و آل محـمد الأئـمة و المهـدیین و 
سلم تسلیماً. 

بـالنسـبة لـمسألـة عـدم سـیطرتـھ عـلى الـبول فـھو یتطھـر مـنھ مـع الإمـكان 
ویتوضأ. 

در مـورد قضیه تسـلّط نـداشـتن بـر ادرار، در صـورت امکان خـودش را از ادرار پـاک (و تطهیر) کند و 
وضو می گیرد. 

بـالنسـبة لـكثرة نسـیانـھ أو سـھوه أو حـتى فـعلھ الـمنافـي لـلصلاة مـثل 
الـكلام إذا كـان الأمـر خـارجـاً عـن إرادتـھ كـأن یـكون بسـبب كـبر الـسن وضـعف 
الإدراك فـلا شـيء عـلیھ، وإن شـاء الله تـقبل صـلاتـھ، فـلا یـكلف الله نـفساً إلا 
وسـعھا، ولسـتم مـكلفین بـمراقـبة صـلاتـھ وتـذكـیره بـالنسـیان أو الـسھو فـیھا. 

والسلام علیكم ورحمة الله وبركاتھ. 
أحمد الحسن  جمادى الأول/ ١٤٣١ ھـ 

در مـورد فـرامـوشی بسیار یا غـفلت یا حتی کار مـنافی بـا نـماز مـانـند سـخن، اگـر این 
مسـئله بـا اراده او نـباشـد مـانـند این که  این مـوارد بـه خـاطـر زیادی سـن و ضعیف بـودن درک 
بـاشـد، چیزی بـر او نیست، و ان شـاء الـله نـمازش قـبول می شـود، خـداونـد فـردی را مـگر بـه 
 انـدازه تـوانـاییش تکلیف نـنموده اسـت، و شـما وظیفه ای نـدارید که مـراقـب نـمازش بـاشید و 

فراموشی یا غفلتش در نماز را  به او یادآوری کنید. 
و السلام علیکم و رحمة الله و برکاته. 

 أحمد الحسن  جمادی الأول/ ۱۴۳۱ هـ 

 ******




